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K D O  Š E T Ř Í ,  M Á  Z A  T Ř I

Tenhle starý slogan říká něco o tom, že pořádná úspora je, když 
snížíme náklady na 1/3, a pak si můžeme žít jako trojnásobný pán. 
Nejsme ještě tak daleko, ale město Opočno jde tímto správným 
směrem.

JAK TO S ÚSPORAMI VYPADÁ TEĎ, NA JAŘE 2013?
 Před dvěma lety začalo město nakupovat energie na komoditní 
burze. Tam nikdo nikomu nedává ceny elektřiny a plynu podle pře-
dem nastaveného ceníku, ale je to tvrdá burza jako každá jiná, kde 
rozhoduje nabídka a poptávka.
 Město Opočno tímto způsobem nakupuje levněji elektřinu 
o 15 % a plyn o 33 % než v roce 2010. 

 Dalším významným krokem bylo zateplení budov školy nad poš-
tou a školky. To snížilo výrazně energetickou náročnost vytápění. 
Školka topí plynem, škola elektřinou i plynem. Když se skloubí za-
teplení veřejné budovy s levnějším nákupem plynu, můžeme dojít 
až k úspoře 350 000 Kč, jak je vidět na srovnání zimy 2011 a 2012.

 Zde je důležité dodat, že zateplení škol splácí radnice, ale úspo-
ra ve vytápění zůstává ředitelkám škol, takže za to mohou pak na-
koupit to, co děti potřebují. Navíc je to motivace pro celou školu, 
aby si hlídala zbytečné svícení a topení, kde to není nutné.
 Šetřili jsme i na mobilních operátorech a jejich službách. Přešli 
jsme od O2 k Vodafonu a rázem platíme o 50% méně za všechna 
volání zaměstanců městského úřadu a technických služeb. Je do-
cela dobře možné, že až za rok přejdeme k dalšímu operátorovi, 
budeme zase o polovinu levnější. Tak na to se těšíme.
 Díky pokročilým technologiím se teď dá ušetřit hodně na 

pouličním osvětlení. Staré, věčně hladové žárovky a výbojky 
(200 W) nahrazují nízkoenergetické (90 W) a ty jsou zase nahra-
zovány LED svítidly (30 W). Jak to pěkně svítí v Severním sekto-
ru, to se můžete sami přesvědčit. Pět moderních LED lamp tam 
má spotřebu jako jedna stará pouliční svítilna. Domníváme se, že 
je vhodné dále investovat do lamp s velkou životností, tedy sklo, 
kov a dobré utěsnění. 
 Chtěl jsem tady na pár příkladech ukázat, že šetřit se dá, ať už 
si zvolíte jakékoliv měřítko. Žárovky, nové kotle, nové izolace. 
Možností je hodně a některé nejsou ani moc drahé. Jen se trochu 
zajímat. Dobrým hospodářem může být každý.

Štěpán Jelínek, starosta
                           

P R O S B A  M Ě S T A 
A  L E T O P I S E C K É  K O M I S E

Město spolupracuje s letopiseckou komisí nejen při dokumento-
vání historie Opočna, ale také v okamžicích, kdy se snaží navrátit 
některým místům původní vzhled. 
 To se týká třeba hřbitovní brány, která si takový přístup určitě 
zaslouží. Bohužel letopisecká komise má ve svém archivu jedi-
nou fotografii, kde je vidět pouze její malá část. Víme, že hřbitov-
ní brány nejsou příliš často objektem fotografů, přesto se na vás 
obracíme s prosbou. Pokud má někdo z čtenářů ve svém archivu 
fotografii, která by nám pomohla, prosíme o sdělení. Jedná se o 
bránu vedoucí do pravé části hřbitova, nikoliv do urnového háje. 
Předem děkujeme.
Kontakty:  Mgr. Renáta Černá 725 761 524
  Dana Marková  739 145 521
             

B R Á N A  N A  H Ř B I T O V Ě

Jak jste si určitě již mnozí z vás všimli, tak nám opět na hřbitově 
zmizela brána. Brána byla odvezena na celkovou rekonstrukci ke 
kováři, který by ji měl do konce dubna opravit. Protože po celou 
dobu opravy bude hřbitov otevřen, chtěli bychom návštěvníky 
hřbitova požádat, pokud si všimnou jakéhokoliv podezřelého po-
hybu na hřbitově, aby to okamžitě nahlásili na matriku městského 
úřadu.               P.K.
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s p o l e č e n s k á  k r o n i k a

V Ý Z N A M N É  J U B I L E U M  O S L A V I L I :
Jaroslav Štrauch 2. 2. 1928
Josef Černík  3. 2. 1928
Františka Rottová  26. 2. 1921
Helena Kricnarová  27. 2. 1926
Věra Klofandová 6. 3. 1933
Josef Zahálka 11. 3. 1924

- V rámci srazu přátel vozů Škoda konaného 5. a 6. 7. 
2013 v Pohoří by pořadatelé rádi prezentovali vozy Škoda i 
na Kupkově náměstí v Opočně, a to 5. 7. 2013 zhruba od 11 
do 14 hodin. RM rozhodla vyvolat jednání s pořadateli srazu 
vozů Škoda a tímto jednáním pověřuje pana starostu. Rada 
města nemá námitek k prezentaci vozů Škoda na Kupkově 
náměstí s tím, že plocha náměstí nebude nijak poškozena a 
organizační zajištění akce provede pořadatel.

- Již několik let se řeší zřízení točny pro autobusy 
u nádraží, kterou měl zřídit Královéhradecký kraj. V současné 
době se situace změnila, stavebníkem by mělo být město Opoč-
no, KH kraj poskytne městu dotaci ve výši 2 mil. Kč (bude bo-
dem jednání ZM KH kraje). Záležitost bude znovu projednána 
až po získání všech náležitostí a schválení smlouvy o poskyt-
nutí dotace Zastupitelstvem Královéhradeckého kraje.

- Rada města rozhodla navázat spolupráci s firmou 
DIMATEX CS, spol. s r.o., a umístit 2 ks kontejnerů na po-
užitý textil na vytipovaná stanoviště kontejnerů ve městě (za 
Jordánkem a za ZŠ).  

- Rada města je seznámena s ukončením dotazníko-
vého šetření v rámci zpracování strategického plánu rozvoje 
města Opočna. Informace získané z odevzdaných dotazníků 
(cca 40 od občanů, 10 od neziskových organizací a příspěv-
kové organizace města a 1 od podnikatelského subjektu) bu-
dou zohledněny ve strategickém plánu rozvoje města, jehož 
návrh bude předložen členům zastupitelstva. 

- Česká pošta informovala město Opočno o změně 
způsobu doručování do některých částí města a o změně ote-
vírací doby v Opočně. Změna je v posunu ranní otevírací doby 
z 8 na 8.30 hodin a ve zrušení sobotních otevíracích hodin. 
Do Čánky a Dobříkovce bude zajíždět motorizovaná jednot-
ka, která bude zajišťovat i některé služby pošty přímo na mís-
tě. Město Opočno by uvítalo zachování alespoň minimálního 
rozsahu provozu České pošty i v sobotu a v tomto smyslu 
bude informována i Česká pošta.                         pa

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Lee Carroll: Černá labuť vzlétá 
 Fantasy. 
– Candice Cohen-Ahnine: Vraťte mi mou dceru 
 Skutečný příběh. 
– Martina Cole: Bestie 
 Román. 
– Gabriela Havlíčková: Ruční výroba papíru 
 Edice výtvarná dílna. 

– Petr Hora-Hořejš: Toulky českou minulostí 13. díl 
 Na prahu 20. století. 
– Jiří Hoskovec, Simona Hoskovcová: Malé dějiny české 
 a středoevropské psychologie 
 Vznik a vývoj proudů psychologie. 
– Eva Kantůrková: Řekni mi, kdo jsi! 
 Autobiografické vzpomínky. 
– Tamara McKinley: Ostrov ztracených snů 
 Román. 
– Unni Lindellová: Temný muž 
 Krimi. 
– Jiří Mára: To snad není možný 
 Cestopis. 
– Marcela Mlynářová: Asi nejsem ženská 
 Humor. 

 Oddělení pro děti
– Eva Bešťáková: Číslicové pohádky
 Hravé učení.
– Henriette Wich: Pozor, ostře sledovaná svatba!
 Další příběh dívčího detektivního klubu.
– Sue Limb: Dívka, 16 – Bombastický večírek
 Další bláznivý příběh Jess Jordanové.
– Darren Shan: Zrození zabijáka
 Sága Lartena Hroozleyho. Kniha první.
– Zdeněk Miler: Krtkův týden
 Leporelo.
– Šmoulové – Prťata
 Víte, kde se vzala šmoulí prťata?
– Holly Webbová: Rose a stříbrný duch
 Čtvrtý díl fantasy pro dívky.
– Jacqueline Wilsonová: To nejhorší na mé sestře
 Román pro dívky.
– Jim Davis: Garfield
 8. a 29. kniha sebraných spisů.
– Ladislav Špaček: Dědečku vyprávěj
 Etiketa pro děti.

Kompletní přehled všech nových knih naleznete na strán-
kách knihovny www.opocno.cz/knihovna, On-line katalog, 
Seznamy a novinky.

D U B N O V É  A K C E  V  K N I H O V N Ě

Dětské oddělení
Dubnová soutěž – postavičky z českých pohádek
Tvořivá dílna – květiny nejen z papíru
(probíhá v půjčovní dobu pondělí a středa 12 – 16.30 hod.)

Koupím jakoukoliv vzduchovku i jiný výrobek 
firmy DUO - F. DUŠEK, Opočno. Stav nerozhoduje.

Dobře zaplatím. Kontakt: 605 712 483.

Prodám dveře vchodové plastové bílé a zlatý dub. 
Dále plechové dveře do stávající zárubně a kompletní oplocení - 

bránu, branku a pletivo. Nové z neuskutečněné stavby. 
Dopravu zajistím. Tel.: 777 106 709
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V  R Á M C I  P R O J E K T U  B A D A T E L 
V  A K C I  P R O B Í H A J Í  V E  Š K O L E 

P R O  Ž Á K Y  M O T I V A Č N Í  B E S E D Y

O NĚKTERÝCH Z NICH PÍŠE ŽÁK 
4. B LUBOŠ ŠUSTR.

Badatel v akci - Beseda o opočenském ryBníku Broumaru

Beseda „Mapujeme rybník Broumar“ se konala 18. února 2013 v inter-
aktivní učebně naší školy. Beseda byla určena pro třídu 4. B a paní uči-
telka Mgr. Jaroslava Pachovská nám vyprávěla o opočenském rybníku.
Na začátku besedy jsme napsali malý test o rybnících, měli jsme po-
znávat živočichy a rostliny našich vod. Přemýšleli jsme nad křížovkou 
a někteří nemohli rozluštit tajenku: Broumar. Po vyplnění testu jsme si 
povídali o rybníku a jeho ekosystému. Paní učitelka si pro nás připravila 
hezké obrázky na interaktivní tabuli. Rybník Broumar je jeden z největ-
ších rybníků v Královéhradeckém kraji. A nechybí mu ani malá přírodní 
památka.
 Bydlíme kousek od rybníku, a tak bychom měli vědět, že se zde na-
chází i zajímavá přírodní památka. Až půjdeme po stezce okolo Brou-
maru směrem k Semechnicím, tak tam je louka s ohroženými druhy 
rostlin. Je to chráněné území, kterému se říká Broumarské slatiny. 
 Děkujeme paní učitelce Mgr. Pachovské za krásnou besedu.

Badatel v akci - Beseda o lesích

28. února 2013 se konala další beseda pro třídu 4. B, tentokrát o lesích. 
Pan Ing. Novák nás přivítal v interaktivní učebně školy, kde jsme si po-
tom povídali. Pan Novák je tatínek našeho spolužáka Tondy a pracuje ve 
Výzkumném ústavu lesního hospodářství a myslivosti v Opočně. 
 Na začátku besedy jsme napsali malý test o přírodě. Pan Ing. Novák
nám ukázal obrázky z lesa, luk a různých krajin. Dával nám otázky 
o lesních rostlinách a stromech. Ptal se nás, co poskytuje les. A my jsme 
uváděli, že houby, dřevo, palivo, vzduch a potravu.
 Další naše povídání bylo o tom, jak roste strom. Pan Ing. Novák nám 
na obrázcích na interaktivní tabuli ukazoval postup, jak strom roste, a 
letokruhy na pařezech. Dále nám ukázal výšku stromu a vysvětloval, jak 

se měří strom. Z přírodovědy jsme znali, jak rostliny 
přeměňují oxid uhličitý na kyslík. Ke konci besedy 
jsme dávali panu Novákovi otázky, které nás zajímaly, 
a on nám odpovídal. 
Děkujeme panu Ing. Novákovi za krásnou besedu.

Luboš Šustr 4. B
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Rok 1803 – úryvek z Pamětní knihy fary v Opočně:
 Dne 21. listopadu v osm hodin večer roku 1803 chtěl 
vlastník domu Josef Vávra, měšťan a hostinský v č. 7, za sil-
ného větru ve světnici v horním patře zatopiti. Ale od lucer-
ny se vznítila v bezprostřední blízkosti ležící sláma. Oheň 
strávil nejenom tento dům, ale i další domy v řadě stojící, 
takže se čísla 4, 5, 7, 8, 9, 10 a 11 obrátila v popel…
Rok 1801 – úryvek z kroniky Opočna:
 Dne 21. měsíce listopadu 1801 v půl osmé hodině večer 
vyšel oheň v čísle 7 na Malém náměstí neopatrným tope-
ním v kamnech. Dům ten patřil bývalému radnímu a řez-
níku Josefu Vávrovi… (I v této kronice jsou vyjmenovány 
všechny další domy).
Požár stejný, roky různé. Letopisecká komise má před se-
bou další záhadu, snad ji časem rozluští.   

Další důležitý rok naštěstí uvádějí obě kroniky shodně:
Rok 1813 – schůzka tří mocnářů:
 Toto výročí přineslo už informační centrum v minulých 
ON. Že šlo o událost vskutku důležitou, dokazuje prostor, 
který jí věnovaly obě kroniky. Návštěva je také popsána 
v knize Střípky z minulosti Podorlicka, jejímž autorem je 
vedoucí dobrušského muzea Jiří Mach. 

Příště se podíváme do 2. poloviny 19. století, která byla na 
události hodně bohatá. Můžete se těšit třeba na nápisy, kte-
ré byly odhaleny na zámku v roce 1863. Jeden na ukázku:

„Když si ve štěstí, pomni na neštěstí. 
Neb štěstí potřebuje uzdy a neštěstí potěšení.“          

Za letopiseckou komisi dm

U K A Ž T E ,  C O  U M Í T E !

Město Opočno je kolébkou mnoha slavných a nadaných 
lidí. Někteří z nich dosáhli již za svého života uznání, jiní 
se ho nedožili, a mnozí své nadání nikdy širší veřejnosti 
nepředstavili. Stalo se jim koníčkem, radostí a způsobem 
relaxace.
 Chceme nejen svým občanům, ale i návštěvníkům města 
připomenout některé z těchto osobností a v dubnu tohoto 
roku otevřít stálou expozici osobností Opočna v Kodymově 
národním domě. Nyní se již dokončují grafické práce a při-
pravuje prostor, kde bude expozice umístěna.
 Rádi malujete nebo vyšíváte? Překvapujete své blízké 
povedenými fotografiemi? Nebo jste nadaní jinou doved-
ností a chtěli byste se pochlubit veřejně? Jako doprovodný 
program při příležitosti otevření expozice bychom rádi při-
pravili výstavu prací vás, občanů Opočna. První zájemce již 
máme, ale prostoru je stále dost. Nabízíme tedy každému 
z vás, kdo se chcete pochlubit tím, co umíte, cca 1m2 pro-
storu na výstavním panelu. Kodymův národní dům není 
sice žádnou známou galerií, které nyní nabízejí podobné 
možnosti prezentace děl méně známým či neznámým au-
torům, ale věřím, že i tak se najde řada šikovných Opoče-
ňáků, kteří této možnosti využijí. Udělat pro to musíte je-
diné. Vybrat to nejlepší, co se vám povedlo, a dát mi vědět, 
že do toho jdete. Najdete mě na městském úřadu nebo mi 
napište na adresu tajemnice@mu.opocno.cz, příp. volejte 
na mob.: 725 761 524.  Budu se moc těšit na vás i vaše díla. 
Ozvěte se nejpozději do konce března. 

Mgr. Renáta Černá, tajemnice.  

S O U T Ě Ž  2 0 1 3  -
Ř E M E S L O  M Á  Z L A T É  D N O

Minule jsme se ptali, kam si dříve lidé chodili pro maso a 
uzeniny. Odpovědi byly různé, ale všechny správné. Nej-
častěji jste jmenovali tato: v Komenského ulici řeznictví 
Nedvědovo (čp. 126), v ulici Zámecké maso a uzeniny v 
čp. 64. V Nádražní ulici dvě, a to pod restaurací Praha (čp. 
245) a Kollencovo (čp. 328 nad nemocnicí). Ve dvou od-
povědích bylo jmenováno i Kupkovo řeznictví (kousek od 
Svazarmu), samozřejmě i tito soutěžící měli pravdu. Jedna 
čtenářka dokonce vypátrala řeznictví Karla Fábery v Zá-
mecké ulici čp. 65. 
 Tentokrát bych se chtěla blíže podívat na řeznictví 
u Nedvědů v čp. 126 v Komenského ulici. Řezník je zde 
jmenován už na konci 19. století: v knize zemřelých z roku 
1893 je zapsáno úmrtí dcery Jana Ježka - řezníka na Opoč-
ně čp. 126. A vůně masa se domu držela pěknou řádku let, 
svou živnost zde totiž provozoval i další řezník, pan Josef 
Tošovský. Ten je jmenován mezi řezníky v adresáři města 
z roku 1901, zároveň se o něm zmiňuje kronika. V roce 1904 
popsal kronikář událost, která rodinu Tošovských zasáhla 
velmi tragicky: „18. června vypukl oheň na půdě domku 
č. 126 řezníka Josefa Tošovského na Opočně… Požár 
šířil se tak rychle, že poškození z hořících budov jen 
nejnutnější věci vynésti mohli. Při ohni tom  uhořelo 
čtyřleté děvčátko Tošovského. Příčina vzniku ohně zjiš-
těna nebyla...“. Pan Tošovský se musel pustit do stavby, 
v živnosti řeznické pak pokračoval v novém domě. Poz-
ději ji zde provozovali manželé Nedvědovi, a to až do 
znárodnění. Pak už byl dům využíván pouze k bydlení. 
 Je možné, že jste někteří četli podobný článek v Rych-
novském deníku. Tuto zkrácenou verzi přináším v ON, 
hlavním důvodem je prosba. Ozvala se mi jedna čtenářka 
s informací, že před Nedvědovými zde ještě provozoval své 
řeznictví pan Žďárek. Pokud někdo můžete její informaci 
potvrdit, budu vám vděčná za sdělení. Velmi děkuji.
 A jaká bude další otázka? Když jsme u toho masa a uze-
nin, co to spláchnout pořádným douškem? Kde všude jste 
mohli v Opočně posedět u piva nebo něčeho podobného? 
Ale pozor, tentokrát nás zajímají pouze zařízení, kde dnes 
už živnost hostinská nefunguje. 
 Na vaše odpovědi se těšíme do příští uzávěrky, tj. do 2.4., 
můžete je posílat emailem na adresu opocenskenoviny@
mu.opocno.cz, smskou na číslo 739 145 521 nebo předat 
osobně na podatelně MěÚ. Odpovědi je možné sdělit i pří-
mo v archivu letopisecké komise – každou středu od 14 do 
16.30 hodin v KND.
                 Za letopiseckou komisi dm

L E T O Š N Í  V Ý R O Č Í  –
1 .  P O L O V I N A  1 9 .  S T O L E T Í

Minule jsem se při trojkových výročích rozloučila slibem, 
že dnes začneme velkým požárem v roce 1803. Tehdy jsem 
netušila, že se pořádně zahřeju i bez ohně, ono totiž když 
najednou zjistíte, že se datum požáru posunulo o dva roky 
dopředu, polilo by horko každého. Chyba však tentokrát 
není u mě, posuďte sami:
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V Z P O M Í N K A  N A 
I N G .  T H E O D O R A  L O K V E N C E

Pokud jste se někdy hlouběji zajímali o přírodu, les a hory 
východních Čech, o dějiny východočeského kraje, určitě jste 
na to jméno narazili. Ing. Theodor Lokvenc, CSc., lesník, 
botanik a uznávaný znalec přírody a dějin Krkonoš, zemřel 
náhle 15. února 2013. Jeho život byl více než 60 let spojen 
s Opočnem, kde bydlel a v letech 1952 až 1990 pracoval 
jako vědecký pracovník na Výzkumné stanici Opočno, deta-
šovaném pracovišti Výzkumného ústavu lesního hospodář-
ství a myslivosti, v. v. i.
 Profesní aktivity a osobní zájmy se v životě Ing. Lokvence 
prolínaly, což bývá dopřáno jen málokomu, jeho celoživot-
ním tématem byl les, příroda, Krkonoše. Na Výzkumné sta-
nici Opočno se věnoval problematice zalesňování. Už v 50. 
letech minulého století řešil zalesňování vysokohorských 
luk Krkonoš, obnovu lesních porostů nad horní hranicí lesa, 
následující léta pak přinesla nová aktuální témata jako úlo-
ha kosodřeviny v horských lesích nebo obnova lesních eko-
systémů Krkonoš těžce zasažených imisemi. Stál u počátků 
zavádění obalovaného sadebního materiálu lesních dřevin 
do lesnické praxe. Jeho experimenty s obalovanou sadbou 
vedly k definování nových technologických postupů a no-
rem pro lesní hospodářství. Výsledky jeho práce jsou zachy-
ceny ve stovkách vědeckých, odborných a populárních textů, 
se svými přednáškami vystupoval Ing. Lokvenc na mnoha 
českých a zahraničních konferencích. Zkušenosti a poznat-
ky předával dalším nejen ve svých publikacích, ale působil 
též jako pedagog na lesnických fakultách v Brně i v Praze a 
vyučoval na Střední lesnické škole v Trutnově. Po svém od-
chodu do důchodu v roce 1990 spolupracoval s výzkumnou 
stanicí jako konzultant a externí řešitel v některých výzkum-
ných projektech. Byl častým návštěvníkem staniční knihov-
ny, kam si docházel ověřovat potřebné údaje v encyklope-
diích a odborné lesnické literatuře. Když se dnes vydáváme 
na vysokohorské túry po hřebenech Krkonoš, aniž bychom 
si to uvědomili, určitě procházíme místy, jejichž podobu a 
současný stav určila práce Ing. Lokvence před desítkami let. 
 Velkou zálibou Ing. Lokvence byla historie, vlastivědné a 
historické články převážně s krkonošskou tematikou publi-
koval v řadě regionálních periodik. Krkonoše zůstaly jeho 
srdci nejbližší, ostatně i když se narodil v Náchodě (27. říj-
na 1926), své mládí prožil v Malých Svatoňovicích, a tak si 
tento kraj s výhledem na Krkonoše oblíbil. Vedle vědeckých 
a odborných textů zabývajících se lesním hospodářstvím a 
flórou Krkonoš napsal desítky populárních článků o tom, 
jak se v Krkonoších dříve žilo a hospodařilo, jak byly osidlo-
vány i opouštěny, jaké byly počátky turistiky na Krkonoších.
 Do povědomí opočenských spoluobčanů se zapsal svými 
znalostmi z oboru botaniky a dendrologie, které uplatnil 
v přednáškách o květeně a dřevinách opočenského zámec-
kého parku. Také tabulky s latinskými názvy keřů a dřevin 
v zámeckém parku byly výsledkem jeho práce, bohužel už jich 
moc nezbylo. Ale jistě mnozí z nás zažili a pamatují komen-
tované prohlídky zámeckého parku vedené Ing. Lokvencem, 
detailní znalosti ze života stromů prezentované s lehkostí 
byly dokladem jeho mistrovství. V publikaci Ekoprogram 
města Opočna a jeho městských částí vydané v r. 1988 zpra-
coval spolu s profesorem Stanislavem Vackem velmi podrob-
ně přírodní poměry a jednotlivé přírodní lokality Opočna.

 V roce 2012 byl za zásluhy o les a významný pří-
nos českému lesnictví oceněn ministrem zemědělství 
a za svou celoživotní práci věnovanou Krkonoším pře-
vzal ocenění ředitele Krkonošského národního parku.
 Pan Theodor Lokvenc, slovy Václava Větvičky geniální 
lesník, zemřel ve věku nedožitých 87 let. Čest jeho památce. 

Kolektiv Výzkumné stanice Opočno

B L A H O P Ř Á N Í 
I N G .  L .  C H R O U S T O V I

V předjarním měsíci únoru oslavil své 85. narozeniny pan 
Ing. Luděk Chroust, CSc.
 Jubilant patří ke generaci lesníků - zakladatelů opočen-
ské Výzkumné stanice, pracoval zde od roku 1952. Vědec-
kou specializací Ing. Chrousta je porostní výchova lesních 
dřevin a její vliv na růstové reakce porostů, produkci bio-
masy, klima, půdní poměry a koloběh vody. Výsledky své 
vědecké práce zpracovával jubilant průběžně kromě publi-
kací odborných a vědeckých také do metodických postupů a 
instrukcí pro praktické lesníky.
 Poznatky z desítek let práce (1952 - 1997) shrnul 
Ing. Chroust postupně do 20 výzkumných zpráv a více než 
80 odborných a vědeckých příspěvků v časopisech a sborní-
cích, i v samostatných publikacích knižních. V obsáhlé mo-
nografii Ekologie výchovy lesních porostů (1997) publiko-
val jubilant syntézu výsledků své dlouholeté práce. (Přehled 
příspěvků Ing. Chrousta může zájemce najít na www strán-
kách Výzkumné stanice Výzkumného ústavu lesního hospo-
dářství a myslivosti, plné texty v knihovně VS Opočno.)
 Ing. Chroust je uznávaným odborníkem i v zahraničí a 
jako externí konzultant zůstal „Výzkumu v Opočně“ věrný 
i po odchodu do penze. Jubilantovým krásným koníčkem 
je řezbářství – zde spojuje své výtvarné cítění a dokonalou 
znalost materiálu.
 Vážený pane inženýre, všechno nejlepší! Blahopřejeme.

Alena Vokálová

Poděkování
Děkuji všem, kteří jste se přišli rozloučit s naším manželem, tatínkem, 
dědečkem, tchánem a švagrem, panem Miroslavem Venclem, který 
zemřel 17. února 2013. Upřímně děkuji za všechny květinové dary při 
posledním rozloučení a projevenou soustrast. 
               Za celou rodinu Bohuslava Venclová
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P E T I C E  P R O  L I Š T O V I N U

Mnozí z obyvatel Opočna už měli možnost připojit se k nové petici. 
Podepisují ji ti, kdo nesouhlasí s postupem obnovy lesa v Lišťovině 
a žádají, aby starosta města na veřejném zasedání zastupitelstva 
vysvětlil zvolený způsob této obnovy. Za redakci ON jsem se ze-
ptala starosty Štěpána Jelínka, jak se na petici dívá on. 
 Starostovi zatím předána nebyla, ale její obsah zná a je při-
praven zařadit otázku Lištoviny jako bod programu nejbližšího 
veřejného zastupitelstva. „Zájem lidí o dění v Opočně vítám, 
i když nevím, zda je nutné volit formu petice. Do programu jedná-
ní zastupitelstva je možné zařadit takový bod i na základě písem-
né žádosti a samozřejmě by to bylo oznámeno na veřejné vývěsce 
společně s dalším programem. Také mě mrzí, že lidé na běžná 
jednání moc nechodí, o každé takové akci se mluví předem a kaž-
dý má možnost říci své námitky a připomínky před její realizací,“ 
reagoval na dotaz starosta a dodal, že práce v Lišťovině probíhají 
pouze mimo vegetační období, nyní jsou tedy na několik měsíců 
přerušeny.               dm

V Y J Á D Ř E N Í  K  O B N O V Ě   L I Š T O V I N Y

Je mi nesmírně líto, že se kolem kácení části lesního porostu 
v Lišťovině strhla doslova hysterie, která je podložena z větší části i 
polopravdami a úspěšně podporována mediálně.
 Z tohoto důvodu, a také na vysvětlení některých odborných kro-
ků, bych rád uvedl několik faktů.
Předně: Lesní komplex Lišťovina je dle zákona č. 289/1995 Sb., 
veden jako les hospodářský se všemi atributy - základní využití 
a účel lesa je převážně produkční, samozřejmě s přihlédnutím 
k ostatním funkcím lesa, tzn. ochranné a rekreační.
 Město Opočno jako vlastník lesa převzalo od státní správy 
lesů osnovy hospodaření s popisem porostů, zjištěním jejich 
fyzického a zdravotního stavu, zásob a s návrhem na obnovní 
a výchovná opatření, včetně navrhovaného zákresu obnovních - 
těžebních prvků. Tyto osnovy zpracovala spezializovaná firma 
s příslušným oprávněním a licencí pro hospodářskou úpravu lesů. 
Osnovy byly schváleny orgánem státní správy lesů Krajského úřadu 
Královéhradeckého kraje a v neposlední řadě i orgány ochrany pří-
rody, které posuzovaly, zda v této lokalitě není třeba vyhlásit zvlášť 
chráněné území pro výskyt silně nebo kriticky ohroženého živočicha 
či rostliny, nebo dokonce lokalitu zařadit do soustavy evropsky vý-
znamných lokalit NATURA 2000 či ptačí oblasti. Nic takového tyto 
orgány neshledaly, nenavrhly a ani nedoporučily. Platnost těchto os-
nov hospodaření je 10 let (od 1. 1. 2006 do 31. 12. 2015) a je v nich 
kromě již výše zmiňovaných dat také stanovena a schválena maxi-
mální výše těžby, kterou může vlastník za 10 let provést, stanovení 
% melioračních a zpevňujících dřevin při obnově lesa a také rozsah 
výchovných zásahů. Tato 3 kritéria jsou pro vlastníka závazná a 
nepřekročitelná, tzn. maximální. Celková zásoba dřevní hmoty v 
celém komplexu je více než 3 000 m3 dřevní hmoty a každý rok toto 
množství přirůstá o běžný přírůst cca 6 – 7 m3/ha.
 Celý komplex lesa je téměř stejnověký porost o stáří cca 134 
let, kde v horním stromovém patře je základní dřevina dub, jehož 
někteří jedinci jsou již na hranici fyzické zralosti, což se projevuje 
postupným odumíráním a prosycháním větví, jejich zahníváním a 
v některých případech i výskytem hniloby v oddenkové části kmene, 
což vede ke značnému znehodnocení dřevní hmoty. Dále je třeba 
brát v potaz i to, že se poškozené větve při nekontrolovatelném pádu 
mohou stát nebezpečnými pro návštěvníky lesa. 

 Proto město Opočno přistoupilo k počátku obnovy těchto poros-
tů, ke které po provedeném místním šetření vydalo souhlasné stano-
visko oddělení životního prostředí MěÚ v Dobrušce a také odborný 
lesní hospodář, kterým je příslušný revírník Státního podniku Lesy 
ČR, s.p.
 Po těchto přípravných krocích jsem byl vyzván radou města, 
abych překontroloval návrh obnovní těžby a dohlédl na provedení 
zásahu, jímž byla pověřena firma, která vyhrála výběrové řízení.
Způsob obnovy, který byl navržen a já jsem jej odsouhlasil, je stan-
dardní a i vzhledem k nárokům na světlo u dřeviny dub, která je zde 
hlavní dřevinou a měla by být nositelem produkce následného po-
rostu, zcela vyhovující. Tento tolik diskutovaný obnovní prvek jsem 
navrhl v místech, kde bylo posléze vytěženo cca 20 m3 smrku, který 
byl již z více než 50% ve stadiu souší, a také do místa, kde již před 
časem (cca 20 let) proběhla obnovní těžba a na její výsledek a výsle-
dek následné obnovy se můžete jít všichni podívat. Pro mě ne příliš 
povedený. 
 K obnově porostu pomocí jednotlivého výběru, tzn. pokácení 
jednotlivých stromů a obnova pod mateřským porostem, musím 
říci, že takový postup není v tomto případě prakticky možný, pro-
tože jednak při pokácení jednoho stromu dojde k velkému poško-
zení ostatních stojících stromů okolo, ale také následná obnova je 
velice problematická. Věřte mi, že s těmito způsoby hospodaření 
mám zkušenosti z nedalekého lesního komplexu Mochov, kte-
rý je jednak zvlášť chráněným územím z titulu ochrany přírody, 
ale zároveň i původním nejseverněji položeným lužním lesem v 
ČR. Zároveň je i objektem výzkumu, kontroly a měření zdejší Vý-
zkumné stanice v Opočně, a i z jejích závěrů jednoznačně vyplývá, 
že nejideálnějším způsobem obnovy těchto stanovišť je holá seč 
s následným zalesněním dubovými sazenicemi. 
 Nejefektivnějším způsobem by byla přirozená obnova žaludy ze 
stojících dubů při semenném roce, ale ta se bohužel zde nedostaví, 
protože typologicky je toto stanoviště zařazeno jako „obohacená 
buková doubrava“, která je charakteristická minerálně i humusově 
bohatými půdami, což má za následek bohaté bylinné, keřové a stro-
mové patro. Ale bohužel v tom stromovém patru převládá agresivní 
dřevina jasan, která cílovou dřevinu dub z těchto stanovišť vytlačuje 
a nahrazuje ji, což má za následek i dopad finanční a ekonomický 
(v budoucnu), a to vzhledem k nízkému zpeněžení dřeviny jasan. 
Semenáček dubu proto nemá sebemenší šanci tento konkurenční 
boj bez cizí pomoci zvládnout. A to bohudík není cílem hospodáře 
a věřte mi, že bych byl ten poslední, který by chtěl mít z „dubové“ 
Lišťoviny jasanový prales se svídou, střemchou a dalšími doprovod-
nými keři. To jen dotvrzuje závěr známého lesního rady pana Hugo 
Koniase, který toto deklaroval jako: „Dlouhodobé a marné čekání 
na přirozenou obnovu dubu na těchto stanovištích.“
 Z výše uvedených důvodů mohu prohlásit, že uvedenou těž-
bou nedošlo v žádném případě k narušení životního prostředí, 
poškození půdy a tím zároveň i několikrát zmiňovaných chrá-
něných květin, protože ty teprve na jaře vyrostou z cibulek a hlíz, 
které jsou uschovány v půdě, ale ani k porušení zákona o lesích 
č. 289/95 Sb., který mimo jiné ukládá vlastníkovi se o les starat 
s péčí řádného hospodáře. Můj závěr potvrdila i kontrola Inspekce ži-
votního prostředí v Hradci Králové, odboru životního prostředí MěÚ 
Dobruška a také kontrola orgánů ochrany přírody. Toto vše proběhlo 
na společném kontrolním dnu minulý týden s jasným závěrem - ne-
došlo k porušení žádného ustanovení příslušných zákonů. 
 Chápu, že někteří spoluobčané mohou mít jiný názor, ale ať ho 
tedy vysloví, nechť přijdou diskutovat a vznášet svá stanoviska a ná-
zory na veřejné zastupitelstvo, je to vaše právo a já jej respektuji. Ale 
prosím, zůstaňme lidmi a snažme se také pochopit názor jiných. Je 
mi ale jasné, že u zapřísáhlých „rádobyochránců přírody“ a u lidí, 
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kteří si myslí, že v přírodě se dá něco konzervovat donekonečna a 
na věky, lesní hospodář nemá příliš šancí něco vysvětlit a najít spo-
lečnou řeč. Tito lidé to snad pochopí po delším čase, ale vzhledem k 
dlouhověkosti vývoje v ekosystému lesa to třeba ani bohužel nestih-
nou, což je velká škoda.
 Les má poslání polyfunkční a je třeba si uvědomit, že je i trvalým 
a obnovitelným zdrojem dřevní suroviny v kulturní krajině. A proto 
je třeba jej předat našim následovníkům ve stavu, kdy budou mít 
možnost i jejich děti užívat jeho výhod a také ekonomické efektivity. 
                       Ing. Milan Vondřejc

A K T I V I Z A Č N Í  Č I N N O S T I
V  S E N I O R  C E N T R U  P Ř E P Y C H Y

Domov pro seniory v obci Přepychy úspěšně poskytuje zdravotní 
a sociální péči již od roku 2007. Služby jsou určeny pro klienty, 
kteří mají sníženou soběstačnost zejména z důvodu věku či ne-
moci, u nichž je nezbytná pravidelná pomoc jiné osoby. Senior 
centrum Přepychy je koedukované, žijí zde společně ženy i muži. 
V případě zájmu a přání lze umístit do jednoho pokoje i manželské 
dvojice. Ubytování je ve dvoulůžkových pokojích se samostatným 
sociálním zařízením. V rámci poskytované komplexní péče je celo-
denní stravování, skládající se z pěti jídel denně. 
 Nezbytnou součástí každého dne v Senior centru Přepychy jsou 
AKTIVIZAČNÍ ČINNOSTI. Cílem aktivizačních programů je udržení 
a zlepšení psychického a fyzického stavu seniora, poskytnutí potřebné 
dávky fyzické činnosti, sbližování a společenský život. Aktivity slouží 
uživatelům k neustálému ověřování vlastních schopností, možností i 
zájmů a vyplňují volný čas. 
 Mezi nejčastější aktivizační činnosti patří odpolední procházky 
za příznivého počasí, pečení cukroví s ochutnávkou, paměťové hry, 
kondiční cvičení, oslavy narozenin klientů, poslech hudby, taneční 
odpoledne, mikulášská či kreativní dílna. Není pochyb, že tyto ak-
tivity senioři vítají se zájmem a vždy se cítí mnohem lépe. Mnohdy 
se o své vlastnoruční výtvory a příjemné zážitky z akcí dělí se svými 
blízkými, což výrazně pozitivně ovlivňuje jejich psychiku a zlepšuje 
jejich komunikaci.
 Senior centrum Přepychy je nestátní zařízení provozované 
společností Ambeat Health Care (více informací na www.ambeat.
cz). Vaše dotazy můžete zaslat na e-mailovou adresu ddprepy-
chy@seznam.cz nebo zavolejte na tel. 494 628 221.  

B L Í Ž Í  S E  J A R O .  D O  O P O Č N A 
P Ř I L E T Ě L  S K Ř I V Á N E K . 

A  N E  L E D A J A K Ý  – 
K A R L O V A R S K Ý  S K Ř I V Á N E K . 

V neděli 17. února odpoledne zavítali do Kodymova národního 
domu vítězové pěvecké soutěže celostátního kola nejlepších 
zpěváčků základních škol. Celostátní soutěž se koná už tradičně 
v Karlových Varech - odtud toto pojmenování.
 Mezi nejlepší soutěžící se zařadili i žáci opočenské základní  
a základní umělecké školy. Bylo velice milé slyšet zase české a 
slovenské národní písničky. Někdy mívám dojem, že už jsou 
docela zapomenuté. Jsem moc ráda, že můj dojem byl mylný a 
že naše národní písně žijí. Žijí díky základním školám a možná i 
díky maminkám, které je ještě nezapomněly. Nebylo by divu, ve 
velkém přívalu zahraniční hudby a kultury. Mají můj dík.
 Když už je řeč o Základní škole Opočno, sluší se ještě 
poděkovat za to, že se ZŠ nestará jenom o vzdělávání dětí, ale 

i dospělých - lépe řečeno seniorů. Před Vánocemi proběhl 
v základní škole u pošty kurz počítačové gramotnosti pro se-
niory. Po deset týdnů, vždy ve středu odpoledne, pan učitel 
Mgr. Přemysl Kejzlar se skupinou šikovných žáků se ujali 
nelehkého úkolu, aby babičkám a dědečkům předali své znalosti 
práce s počítačem. Vezmeme-li v potaz úroveň a možnosti krát-
kodobé paměti starších lidí, která se bohužel velmi krátí, byl to 
úkol vskutku nelehký. Každý starší žák dostal skripta a svého 
mladého asistenta. Já měla velmi milého, trpělivého Míšu. Stali 
se z nás kamarádi - já získala dalšího vnuka a Míša zase babičku. 
Všichni se snažili učit i učit. Hlavně že jsme na konci kurzu ne-
museli skládat maturitu. Paní ředitelka Mgr. Hrnčířová a pan 
učitel Mgr. Kejzlar nám předali osvědčení o absolvování kurzu 
PC. Protože to bylo před Vánocemi, dostali jsme všichni ještě 
krásná vánoční přáníčka. Ukončení kurzu proběhlo v přátelské 
a slavnostní atmosféře ve školní jídelně. Paní kuchařky upekly 
výtečné koláčky, vařily kávu, čaj nebo se podával džus. Všem 
moc děkuji.
 Protože patřím do skupiny opočenských seniorů, kteří 
chodí do školní jídelny pro oběd, jsou spokojeni a vděčni, chci 
také poděkovat vedení školy, šikovným a ochotným ženám - 
kuchařkám i jejich vedoucí paní Faltové. Díky, jsme rádi, že vás 
máme.                 J. Gruntová

Školní jídelna ZŠ Opočno má nyní volnou kapacitu na
stravování cizích strávníků. Zájemci se mohou

informovat u vedoucí školní jídelny paní Faltové.

A  J E  T O  T A D Y .  C O ?
P Ř E C E  J A R O . 

Velikonoční VýstaVa V ZŠ opočno

Toužebně očekávané jaro snad už alespoň kalendářně přichází. 
Zima byl dlouhá, slunečního svitu málo. Všichni se těšíme na 
sluníčko, teplo, na příliv nové energie. Pánové budou opět ob-
divovat dívky a ženy v sukních. Někdo se těší na to, až vystaví 
svůj obličej hřejivým paprskům, dá si kávu na sluníčku, jiný 
nasedne na kolo, vydá se na pěší túru. Začne rybářská sezona, 
trampové vyrazí na své toulky, motocyklisté naleští své stroje, 
zahrádkáři se s nadšením vrhnou na setí a sázení, chataři sbalí 
vše potřebné a hurá na chalupu. Posezení u domků a restaurací 
se zaplní lidmi, sousedé se zastaví na kus řeči nebo jen prohodí 
pár slov. Jaro je příslibem nového života. Doufejme, že sluneční 
paprsky zahřejí i lidská srdce, že se na sebe budeme více usmí-
vat, budeme k sobě vlídnější. A doufejme, že nám jarní náladu 
ještě více zlepší nádherné léto i podzim a že si tak uděláme zá-
soby dobré nálady na další zimu.    Jana Hrnčířová
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N E Z A P O M E N U T E L N É  C H V Í L E 
S E  S I M O N O U  S T A Š O V O U

Je středa 27. února večer. Sál Kodymova národního domu je nabitý. Světla 
v sále zhášejí. Na jeviště nejprve dopadnou boty a poté vchází žena 
v pláštěnce. Začne chaoticky připravovat večeři pro pána domu. Osamělá 
žena, které odrostly děti a která se dlouhá léta věnovala rodině, si povídá sama 
se sebou, hodnotí svůj život, líčí svoje sny a touhy. Jediná herečka na jevišti 
celé dvě hodiny naprosto diváky pohltí.  Její herecký výkon je mistrovský, 
špičkový. Jak dovede pracovat s hlasem, s emocemi! Radost, smutek, smích, 
slzy, dojetí, vše se střídá v rychlém sledu. Diváci se smějí.  Přesto celým 
představením s názvem Shirley Valentine prolíná nostalgický tón a mnohý 
divák si možná klade otázky. Není můj příběh podobný? Neztratil jsem i 
já svoje touhy a sny v průběhu let? Kam se poděla radost a láska? Umím si 
vůbec ještě bezstarostně užívat života? A po čem vlastně toužím? Co v životě 
chci, kam směřuji? A nedělám něco jen pro to, že to ostatní ode mě očekávají? 
Kdo vlastně jsem? Není můj každodenní život jenom zvyk?
 Žena v divadelním představení nakonec najde odvahu a svůj život 
radikálně změní. Je šťastná. Přeje štěstí i svému manželovi. A co my ostatní, 
umíme jít také svému štěstí naproti? 
 Světla v hledišti se rozsvěcují. Diváci tleskají vestoje. Unavená herečka se 
s milým úsměvem mnohokrát uklání. Je na ní vidět, že ji ocenění diváků velmi 
těší. Děkujeme, paní Simono.            Jana Hrnčířová

M A Š K A R N Í  P R O  D Ě T I 
I  D O S P Ě L É

Únor je již mnoho let v Čánce ve znamení maškarního veselí. V Čánce maso-
pust nedržíme, ale pro zachování symbolu této tradice je u nás pořádán již 
několik desítek let maškarní ples. Kdokoliv má pocit, že tradice se mají ctít, 
tak může přijít v masce a ples si náležitě užít v převleku. Je až neuvěřitelné, 
že tradice hasičského plesu sahá až do roku 1900. Z té doby jsou o pravi-
delných plesech záznamy v hasičské kronice sboru dobrovolných hasičů 
v Čánce.
 A proto jsme i letos, po roce, uklidili místní taneční sál v pohostinství 

pana Prokeše a vše přichystali na náročný víkend. Pánové Kaněra a Simon 
(aneb Chudí muzikanti z Podkrkonoší) byli připraveni k produkci a my jsme 
s úlevou pozorovali, jak se sál plní. V letošním roce se na parketu hemžilo 
mnoho všelijakých masek, a nutno podotknouti, že krásných masek. Vidět 
v objetí nevinnou Karkulku s děsivě vyhlížející rokovou postavou ve stylu 
KISS je opravdový zážitek. Nebo obtloustlý Obelix, který se snaží tančit 
s panenkou na klíček, ale bohužel ruce jsou poněkud krátké k objemu jejich 
pasů. Leckterý host u výčepu zažil překvapení, když mu pivní mok natočil 
sám Terminátor. 

 Celý večer se nesl v příjemném duchu a všichni se dobře bavili. V soutěži 
masek se na prvním místě umístila čtyřčlenná kapela KISS z Přepych, na 
druhém místě Asterix a Obelix a třetí příčku obsadila Panenka na klíček. 
Ale i ostatní masky byly krásné, jak se sami můžete přesvědčit na fotografii 
nebo v galerii http://sdhcanka.rajce.idnes.cz/Maskarni_ples_2013
 My pořadatelé jsme však nezaháleli ani v neděli. Proto jsme se na plese 
museli šetřit, abychom vydrželi i druhý den, kdy sál patří dětem a karne-
valu. Což znamená uklidit po dospělých a připravit dětem hudební produk-
ci, soutěže a výtvarnický koutek. A pochopitelně nafouknout všechny 
dostupné balonky, protože bez nich se neobejde žádný dětský karneval. 
Dvě hodiny utekly jako voda a každé dítě na rozloučenou dostalo maličkost 
dle svého výběru. Potom už nás čekal konečně odpočinek. Ale mám pocit, 
jako by snad víkend ani nebyl ... Takže zase na shledanou za rok. A už teď 
můžete vymýšlet nové masky na příští ples. Díky všem maskám, hostům i 
organizátorům – vydařilo se to!                      Kateřina Vošlajerová

N Á P O J O V É  K A R T Ó N Y

Vážení a milí čtenáři,
nápojové kartony, které jsou známé i jako tetrapaky, jsou krabice na mléko, 
džusy, víno a jiné potraviny. Nápojové kartony jsou ze sedmdesáti procent 
tvořeny vysoce kvalitním papírem, který obalu dodává potřebnou tuhost, 
a dalšími vrstvami, jako jsou polyetylenové fólie, případně hliníková 
fólie, které zajišťují nepropustnost obalu vůči kapalinám, plynům nebo 
UV záření. Takto vrstveným obalům se říká kompozitní nebo také kom-
binované obaly. Právě proto, že jsou tyto krabice vyráběny z velmi kvalit-
ního papíru, jsou cennou surovinou pro výrobu kvalitního recyklovaného 
papíru. Proto se již od roku 2003 na různým místech ČR sbírají, dotřiďují 
a zpracovávají. 
 Použité nápojové kartony v domácnosti je dobré vypláchnout velmi 
malým množstvím vody a nechat okapat, tak zabráníte případnému 
vzniku zápachu a můžete je tak doma neomezeně dlouhou dobu sklado-
vat. Pak je již stačí odložit na správné místo. Symbolem pro sběr nápojo-
vých kartonů jsou oranžové samolepky, které označují nádobu, do které 
je možné nápojové kartony odložit. Obce mají několik možností, jak ná-
pojové kartony sbírat. Jednak je možné nádoby sbírat do samostatných 
nádob a kontejnerů, jako například v Praze, Liberci, či Olomouci, nebo 
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do již stávajících kontejnerů na papír nebo na plasty. Tuto variantu, která 
je z hlediska provozních nákladů nejlevnější, zvolilo i město Vysoké Mýto. 
V takovém případě se jen na kontejner s plasty nalepí oranžová samolepka, 
a nápojové kartony se mohou sbírat do jedné nádoby společně s plastovými 
obaly. Obsah barevných kontejnerů se totiž v každém případě musí ještě 
dotřídit na dotřiďovací lince, kde se musí zbavit nečistot, roztřídit na jed-
notlivé druhy a slisovat, a teprve potom je možné je předat k recyklaci. 
V případě Vysokého Mýta se tak z obsahu žlutého kontejneru vytřídí jedna 
hromádka navíc – nápojové kartony. Nápojové kartony je možné sbírat i 
do plastových pytlů, tato metoda je vhodná hlavně do zástavby s rodinnými 
domy. 
 Vytříděné a slisované nápojové kartony se převážejí do papíren, kde se 
rozvlákňují stejně jako sběrový papír. Takto se získá velmi dlouhé papí-
renské vlákno a výmět, tvořený polyetylenem a někdy i hliníkem, který je 
možné dále zpracovávat buď na nové výrobky, nebo na jednotlivé suroviny, 
nebo se po důkladném vysušení mohou použít pro výrobu energie. V naší 
republice nápojové kartony zpracovávají papírny ve Větřní. Druhou varian-
tou pro recyklaci nápojových kartonů je výroba stavebních desek. Při tom 
se nápojové kartony nadrtí na malé kousky, rozprostřou se do formy a při 
teplotách přes 200°C se lisují. Roztavený polyetylen funguje jako pojidlo, 
které celou desku pevně spojí. Výsledný materiál se používá podobně jako 
sádrokarton, ale vyrábějí se z něj i tepelně izolační panely, ze kterých se 
staví celé domy. V Česku už jich stojí několik desítek a staví se nové. Celý 
systém provozuje společnost Flexibuild z Brna, ale jedná se o technologii 
již vyzkoušenou a fungující. V jiných zemích se do desek přidávají další 
plnidla a pak slouží k výrobě nábytku, školních lavic a dalších výrobků.

k a l e n d á ř  a k c í  —

 23. března od 15 hodin a 25. března 2013 od 9 hodin v KND
— DĚTI PRO DĚTI
 Pořádá Junák – Svaz skautů a skautek.

 úterý 26. března - čtvrtek 28. března
— SBĚR PAPÍRU
 Kontejner bude přistaven na parkovišti u zimního stadionu 
 26. března od 9 hodin. Odvezen bude 28. března ve 14 hodin.  
 Pořádá ZŠ Opočno. 

 úterý 26. března od 18 hodin v KND
— JARNÍ KONCERT S ABSOLVENTSKÝM 
 VYSTOUPENÍM BARBORY ŠEDIVÉ
 Pořádá ZUŠ Opočno.

 pátek 29. března ATELIÉR RENATA
— VINAŘSTVÍ VOLAŘÍK
 Ochutnávka vín firmy Volařík.

 čtvrtek 4. dubna od 19 hodin v KND
— HANKY PANKY - DISKOHRÁTKY
 Travesti skupina. Předprodej v IC.
 Pořádá Hanky Panky.

 pátek 5. dubna od 17.30 hodin v hotelu Holub
— VEČER S MAŽORETKAMI
 Pořádají Mažoretky Colloredo.

 pátek 12. dubna ATELIÉR RENATA
— DOMINKÁNSKÉ RUMY A PIRCHER WILLIAMS
 Ochutnávka karibských rumů a hruškové pálenky.

 neděle 14. dubna od 15 hodin v KND
— OCHECHULE LOVÍ RYBY
 Pořádá Divadélko Batole.

 neděle 21. dubna od 15 hodin v KND
— KAŠPÁRKOVO POMETLO ZAMETLO
 Pořádá Opočenský Kašpárek.

 sobota 23. března od 14 hodin Sokolovna v Českém Meziříčí
— DĚTSKÝ KARNEVAL
 Pořádá TJ SOKOL České Meziříčí.

M Ů Ž O U  Z A  T O  J M É N A ? 

Barbora Šedivá (violoncello) a Barbora Richterová (příčná flétna) patří 
k nejtalentovanějším žákyním opočenské ZUŠ. Oběma tleskali diváci nejen 
v našem regionu, oběma se vždy dařilo v soutěžích. Čerstvý úspěch má za 
sebou Barbora Richterová, která si z krajské soutěže komorních souborů 
přivezla 2. místo. Což bylo překvapením, protože soubor to při zkouškách 
vůbec neměl lehké – každá hráčka je z jiné školy (Opočno, Rychnov, Třebe-
chovice a Týniště). 
 Ale zůstaňme v ZUŠ Opočno. Jméno Barbora má prý základ v řeckém 
barbaros, které se překládá jako „cizinec, kterému není rozumět“. Uznejte 
sami, že jako vysvětlení talentu obou „našich“ Barbor to zní docela dobře. 
Dostaly do vínku obrovský dar muzikálnosti, aby dokázaly hovořit hudbou. 
Pro jistotu…
 Skutečnost je taková, že cizinkami v žádném případě nejsou, ale kromě 
daru řeči hojně využívají i mluvu hudební. Přesvědčí se o tom všichni ná-
vštěvníci Jarního koncertu ZUŠ, na němž se kromě obou jmenovaných před-
staví žáci hudebního a tanečního oddělení. Ale první a poslední slovo bude 
mít Barbora Šedivá, kterou zde čeká její absolventské vystoupení. Koncert 
zahájí hudbou z filmu Schindlerův seznam Johna Williamse (hudba nezů-
stala filmu nic dlužna, což je asi nejlepším doporučením). Na konci večera 
pak přednese Uherskou rapsodii Davida Poppera, dílo, které na své koncer-
ty zařazují profesionální hudebníci. Přijměte naše pozvání na Jarní koncert 
ZUŠ, který se koná v úterý 26. 3. od 18 hodin v KND.                   Za ZUŠ dm

D U B E N  V  O R L I C K Ý C H  H O R Á C H 
A  P O D O R L I C K U 

Vážení čtenáři,
opět vás vítáme v pravidelné rubrice, kterou si pro vás připravila destinační 
společnost Orlické hory a Podorlicko. 
Už jste navštívili náš webový portál www.mojeorlickehory.cz? Najdete 
zde seznam slev a výhod, které můžete v letošním roce využívat díky 
speciální slevové kartě, kterou získáte ve všech informačních centrech 
naší destinace.
Rádi bychom vás pozvali na některé akce, které se u nás konají v dubnu:
Z hor přímo do podhůří:
V České Třebové se můžete těšit na 13. ročník cyklu koncertů vážné hudby 
Hudebního festivalu Antonína Bennewitze, a to od 6. 4. do 27. 4. 2013. 
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V Rychnově nad Kněžnou se můžete setkat s přáteli a příznivci Jiřího Šlit-
ra a Semaforu již 12. - 14. 4. 2013 na XX. ročníku Šlitrova jara.  Mnozí 
z vás se jistě už nemůžou dočkat jara a jízdy na kole v krásné přírodě, tak se 
určitě vydejte na Otvírání cyklosezóny 2013 do Kostelce nad Orlicí, a to už 
27. 4. 2013.             www.mojeorlickehory.cz

9. kolo - 20. února
HC Opočno -HC Náchod 3:4 (1:2, 1:1, 1:1) B: Škrabal (Jedlička, 
Šitina), Rail (Židík), Přibyl (Žid, Černík)
10. kolo - 24. února
St. Nový Bydžov - HC Opočno 9:4 (4:1, 4:0, 1:3) B: Slezák (Jedlička, 
Franc), Šitina (Franc), Franc (Rail), Rail (Slezák)

J U N I O Ř I  –  K L  j u n i o r ů

sobota 23. února
HC Opočno - HC Náchod 10:4 (2:0, 2:3, 6:1) B: Zajíček V., Vlkanova 
(Šverák), Vlkanova (Smola, Pohl), Vlkanova (Pázler, Bury), Zajíček V., 
Bury (Šverák), Smola (Suchánek, Vlkanova), Vlkanova (Bury), Zajíček V.
(Dvořák, Bartoň), Zajíček V.
sobota 2. března 
HC Náchod - HC Opočno 2:6 (1:1, 1:3, 0:2) B: Vlkanova (Suchánek), 
Dvořák (Bartoň, Macek), Macek (Dvořák, Bartoň), Šverák (Dvořák), 
Dvořák, Zajíček V. (Vlkanova, Pázler)
o 5. místo
sobota 9. března 
HC Náchod - HC Opočno 3:5 (0:3, 1:1, 2:1) B: Bury (Zajíček V.), Bar-
toň (Dvořák), Dvořák (Šverák), Bartoň (Macek), Vlkanova (Beránek)

V sezoně 2012/2013 se mužstvo juniorů umístilo na konečném 
5. místě.

D O R O S T  –  K L  d o r o s t u

24. kolo - 27. února 
HC Opočno - TJ Spartak Nové Město 7:2 (3:2, 0:0, 4:0) B: Smola (Va-
šata), Steklík (Vašata), Steklík ( Šanovec, Vašata), Suchánek, Krulich 
(Mervart), Mňuk (Rejchrt), Šanovec (Krulich)
25. kolo - 1. března
HC Opočno - TJ HC Jablonec 4:10 (3:5, 1:2, 0:3) B: Krulich (Mňuk), 
Krulich, Smola, Steklík
26. kolo - 3. března
HC Krkonoše - HC Opočno 12:2 (5:1, 5:0, 2:1) B: Vašata (Smola), 
Steklík (Mervart)
27. kolo - 4. března 
HC Opočno - HC Nová Paka/Jičín 8:4 (1:0, 2:1, 5:3) B: Mervart (Ma-
cek), Krulich (Smola), Steklík (Smola), Macek (Zima), Zima (Krulich), 
Rejchrt (Macek), Smola (Steklík), Vašata
28. kolo - 7. března
SK Třebechovice - HC Opočno 2:4 (1:1, 1:1, 0:2) B: Steklík, Kopecký 
(Mervart), Vašata (Smola), Šanovec

V sezoně 2012/2013 se mužstvo dorostu umístilo na konečném 
3. místě.

S T A R Š Í  Ž Á C I  –  K L  s t a r š í c h  ž á k ů

neděle 24. února 
HC Opočno - HC Česká Lípa 3:1 (1:1, 0:0, 2:0) B: Naisar (Winkler), 
Franc, Jirka (Franc)
středa 27. února 
HC Lomnice - HC Opočno 1:6 (1:2, 0:1, 0:3) B: Winkler (Hrnčíř), 
Winkler (Franc), Hrnčíř, Franc, Naisar (Winkler), Franc

M L A D Š Í  Ž Á C I  –  K L  m l a d š í c h  ž á k ů

sobota 23. února 
HC Lomnice - HC Opočno 1:3 (1:0, 0:1, 0:2) B: Hlaváč, Pavlík, Půlpán
neděle 24. února 
HC Opočno - HC Česká Lípa 4:9 (2:1, 2:5, 0:3) B: Křeček, Paštika, 
Hlaváč, Křeček (Sobotka)

P Ř Í P R A V K A  2 0 0 3  –  K L  p ř í p r a v e k  2 0 0 3

sobota 2. března
HC Opočno - HC Královští lvi HK 4:10 (0:2, 1:3, 3:5) B: Křeček 
(Kleštinec), Sedláček, Kleštinec (Šanovec, Křeček), Křeček (Kleštinec)

sobota 23. února v Třebechovicích 
HC Opočno/Spartak Nové Město - HC Královští lvi HK 4:7 B: Pase-
ka, Hvězda 2, Havlíček
HC Opočno/Spartak Nové Město - HC Nová Paka/Jičín 7:4 B: Pase-
ka, Hvězda 2, Krivčík 2, Kahanec, Šanovec

Výsledky z Rychnova: 
Opočno – Rychnov n. Kn.  5:1 B: Paštika 2, Dvořák 2, Serba
Opočno - Choceň 12:3 B: Serba 4, Dvořák 2, Schneider, Paštika, Ba-
šová, Krejzlová, Havlíček D., Petera
Opočno – Nové Město 2:9 B: Dvořák, Serba 
Opočno - Žamberk  7:5 B: Serba 4, Dvořák, Bašová, Seidel

Celkové výsledky (podle bodového součtu všech pěti turnajů):
 1.  TJ Spartak Nové Město
 2.  HC Město Rychnov n. K.
 3.  HC Baroni Opočno
 4.  SK Divočáci Žamberk
 5.  HC Spartak Choceň

Podrobnější informace včetně komentářů získáte na internetových stránkách
www.hokej.opocno.cz

Miloš Kopecký
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 H O K E J O V É  Z Á P A S Y               —

M I N I H O K E J  2 0 0 4

M I N I H O K E J  2 0 0 5

M U Ž I  –  K L M  2 .  č á s t  O  p o h á r  p ř e d s e d y  K V V  Č S L H

ˇ

Junák- svaz skautů a skautek ČR
středisko Opočno

...skauting pro život

VŠICHNI MÁME TALENT

dETI PRO dETI
ANEB

� �

Výtěžek poputuje na Dětskou kliniku - hematologické oddělení v Hradci Králové

Těšit se můžete na kulturní vystoupení,
ochutnávku velikonočních dobrot

a výstavku výrobků dětí

Vás srdečně zve na charitativní akci

V sobotu 23. bRezna 
od 15:00

v KodymovE národním domE
V OPOCNE

ˇ

ˇ

ˇˇ



Vážení občané,
vzhledem k neustálému růstu cen energií a dalších nákladů dochází k tlaku na ceny ve všech sférách, vodné a stočné nevyjímaje. V současné době 
se snažíme nalézt možnosti, jak snížit naše vnitřní náklady a tím alespoň částečně zbrzdit růst koncových cen. Rozhodli jsme se, že v roce 2013 
změníme systém výběru vodného a stočného u čtvrtletních plátců, od čehož si slibujeme výrazné snížení nákladů s tím spojených. Současná praxe 
byla taková, že každého čtvrt roku byl prováděn fyzický odečet vodoměrů pracovníky Technických služeb města Opočna (TSMO), což je dosti ná-
kladná záležitost. Proto hodláme pro letošní rok přejít na systém samoodečtů, kdy každý zákazník provede sám odečet stavu vodoměru a oznámí 
ho níže uvedeným způsobem TSMO. V případě, že pro některé občany (např. starší lidé) by bylo provádění samoodečtu příliš komplikované, stačí, 
když na odečítacím lístku zaškrtnou možnost „Žádám o stanovení spotřeby výpočtem“ a potom bude spotřeba zkalkulována na základě spotřeby 
předchozích období. Pracovníci TSMO pak provedou pouze poslední fyzický odečet vodoměrů na konci roku stejným způsobem, jak bylo obvyklé. 
Stav vodoměru (k 31. 3., 30. 6. a k 30. 9.) odečtete a zapíšete do níže uvedeného lístku, který si vystřihnete z novin (nebo bude ke stažení na inter-
netových stránkách www.tsmpocno.cz, případně k vyzvednutí v infocentru a podatelně městského úřadu). 
Jak vyplnit „Odečítací lístek“

1) Vždy vyplňte:
 a) Jméno (jméno a příjmení, případně název firmy),
 b) Adresu (místo umístění vodoměru),
 c) Váš telefon, na kterém vás budeme moci v případě potřeby kontaktovat,
 d) E-mail pro umožnění elektronické komunikace (pokud máte).

2) Stav vodoměru
 a) Pokud vám nečiní potíže odečíst váš vodoměr, zaznamenejte jeho stav do obrázku (postačí číselné hodnoty do předtištěných  
  obdelníčků ... m3).
 b) Pokud odečet udělat nemůžete, potom laskavě zaškrtněte políčko pod obrázkem „Žádám o stanovení spotřeby výpočtem“ 
  a výše spotřeby bude vypočtena dle předchozích období.

3) Uveďte datum odečtu (dle 2.a) nebo vyplnění (dle 2.b) a lístek podepište.

4) Předejte lístek provozovateli (do 5 dnů od stanoveného data odečtu)
 a) Osobně nebo poštou - TSMO Vodětín 679, Opočno,
 b) Naskenované zaslat e-mailem na machutova@tsmopocno.cz,
 c) Předat na sběrné místo ... infocentrum na MěÚ - podatelna.

5) Informace na telefonu paní Zdeňka Machútová 725 189 385, nebo 494 667 616.

Velice děkujeme za pochopení a vstřícnou spolupráci.
Ing. Marek Zelenka

ředitel TSMO
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Odečítací lístek 
Technické služby města Opočna, s.r.o. 

Jméno: 
 

 

Adresa: 
 
 

 

Tel: 
 

 

E_mail: 
 

 

 

 Žádám o stanovení spotřeby výpočtem 
 

Datum a podpis: ………………………….…………………………… 

..m3 
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.x  0,01 

.x  0,1 
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